

Celtic Interconnector

La liaison électrique entre la France et l'Irlande
Connecting the electricity grids of Ireland and France

Celtic Communities in Conversation. Workshop Outcomes 5th June 2025



Contents

INTRODUCTION	3
WORKSHOP QUESTIONS	4
THEMES/AREAS OF INTEREST DISCUSSED	4
Agricultural areas	4
Community engagement/decision making:	4
Our role in the EU:	4
Barriers to cooperation:	5
History	5
Approach	5
IDEAS FOR FURTHER DEVELOPMENT.	5
FRENCH LANGUAGE	6
QUESTIONS	7
THEMES/DOMAINE D'INTERET	7
Zones Agricoles	7
Engagement communautaire/prise de décision :	7
Notre rôle dans l'UE :	8
Obstacles à la coopération :	8
Histoire	8
Approche	8
IDÉES	8
Appendix 1	10
Workshop plan and participants.	10

INTRODUCTION

The Celtic interconnector is a major strategic infrastructure project that will enable the exchange of 700 megawatts of electricity between Ireland and France. It will move this electricity across 575 kilometers with 500 kilometers of the cable running under the sea, becoming the first interconnector between Ireland and continental Europe.

In June 2025 the Mayors representing the various French communes through which the Celtic interconnector project runs through in France were welcomed to east Cork. Accompanied by our project partner RTE they visited the project area and were warmly welcomed by the Celtic east Cork communities.

The Celtic interconnector runs through each of these unique communities physically linking them across the open sea. These communities are at the heart of the EU energy conversation, central to the European Union's transition towards climate neutrality by 2050.

Over the course of the visit, a facilitated workshop was held to allow communities to share and discuss together the concerns, learnings and ambitions they have for the energy transition that is unfolding on their doorsteps. This was a unique opportunity, and we were very grateful to facilitate these new relationships. We look forward to seeing them strengthen over the coming years, founded on a shared role in a connected EU energy future and the Celtic Interconnector project.

Le Celtic Interconnecteur est un projet d'infrastructure stratégique majeur qui permettra l'échange de 700 mégawatts d'électricité entre l'Irlande et la France. Il déplacera cette électricité sur 575 kilomètres avec 500 kilomètres de câble passant sous la mer, devenant le premier interconnecteur entre l'Irlande et l'Europe continentale.

En juin 2025, les maires représentant les différentes communes françaises par le biais desquelles le projet d'interconnexion celtique passe en France ont été accueillis dans la région de Cork de l'est. Accompagnés par notre partenaire de projet RTE, ils ont visité la zone du projet et ont été chaleureusement accueillis par les communautés celtiques de Cork.

L'interconnexion celtique traverse chacune de ces communautés uniques en les reliant physiquement à travers la mer ouverte. Ces communautés sont au cœur de la conversation énergétique de l'UE, au centre de la transition de l'Union européenne vers la neutralité climatique d'ici 2050.

Au cours de la visite, un atelier a été organisé pour permettre aux communautés de partager et de discuter ensemble des préoccupations, des apprentissages et des ambitions qu'elles ont pour la transition énergétique qui se déroule à leur porte. C'était une opportunité unique, et nous étions très reconnaissants de faciliter ces nouvelles relations. Nous sommes impatients de les voir se renforcer au cours des années à venir, fondés sur un rôle partagé dans un avenir énergétique connecté de l'UE et le projet d'interconnexion celtique.

WORKSHOP QUESTIONS

- ❖ Tell us about the communities you come from/living and social environment? (A few. Rural/urban, inland/coastal, size, key concerns)
- ❖ Do you engage in climate action for energy transition? (Transport initiatives, solar farms/installations, campaigns, housing retrofits, etc.) are they guided in anyway by the Sustainable Development Goal's.
- ❖ As communities is there potential to share more with each other in the future? *NB:(What might that be about e.g. schools, coast, energy projects, biodiversity, SDGs, etc)

THEMES/AREAS OF INTEREST DISCUSSED

Agricultural areas

- Impact of infrastructure; changing the character of rural areas:
 - In one rural commune the cable crosses 36 farms, this commune is concerned about wildlife and cattle.
- Concerns about the continuation of the core character of rural areas:
 - Keeping farms profitable is a challenge
 - Challenge of rapidly increasing populations in small rural village – this is in Ireland.
 - This creates pressure on community amenities; increase in traffic; and can alter the existing sense of community, creating new challenges to community development.
 - Community development facilities are required – with new developments work needs to be done to integrate new residents
 - Currently in some communities' people are just sleeping there, meaning they just use the house as a base and commute to work, potentially not having time to get involved with the community.
- How do you find a path into communities for people before children come along? Many people only get involved once their children start school etc.
- Huge infrastructure like Celtic negatively impacted on an area steeped in history by altering the environment and creating new landmarks such as electrical infrastructure, that detracted from the traditional characteristics and personality of the area.
- While this is unwelcome, it is agreed that agreement and collaboration must be sought between the community and the developer. (IR)

Community engagement/decision making:

- Routes came straight through village with farmers highly impacted (FR).
- Politicians make decisions rather than people (FR).
- Many locals oppose energy projects, but we must take initiative for greener projects (FR).
- Visual impact of solar power is a new phenomenon and people are not happy.
- There is room for all; we need to avoid conflict.
- Energy security is a pro for employment and FDI.

Our role in the EU:

- Sometimes we blame the EU, but EU benefits outweigh the challenges.
- We should be taking responsibility locally for energy and climate change.
- We share the same challenges, especially regarding climate change.
- More meetings and collaboration like this event would be welcomed.

- Is there European funding available to build international energy community cooperation.

Barriers to cooperation:

- The language barrier is an obstacle.
 - Schools and young people making connections may help.
 - Ireland has green schools – is there an energy aspect?
 - How can we encourage young people/school cooperation?
- Distance
 - Remote meetings: Zoom for example, minimizes distances.
- Municipal elections in France next March; may be difficult to proceed with anything until after these elections.

History

- With the Celtic language and culture in Brittany there has always been a strong connection between Ireland and France
- This should be leaned into.

Approach

- In France the public services don't work closely with communities

IDEAS FOR FURTHER DEVELOPMENT.

- ✓ Produce a case study on each of the communities; translate and share.
- ✓ Woodland planting – happening in French communes – could it be a common project.
- ✓ Focus on engaging people who are new to communities; people without children; commuters forced to rural communities – embrace this new change by acknowledging this new grouping.
- ✓ Could we have a targeted 'exchange' or forum – start a new highly targeted sub forum. Reflecting the new rural conditions of agriculture + energy infrastructure.
- ✓ Are there EU/administrative supports for growing this Celtic interconnector connection?
- ✓ Is there any support to develop this inter community relationship based on energy infrastructure via Local Action Groups (LAG) for example, or through PPN's.
- ✓ Agriculture mentioned a lot on French side and Irish side; can we build on this in some way – explore through forum?
- ✓ EirGrid's partnership with Green Schools has an energy theme. This may be of interest to the French Communities
 - <https://greenschoolsireland.org/the-programme/themes/energy/>



1. Attendees at the Celtic Communities in Conversation Workshop
2. Ms Gráinne Furey, Community Worker at Youghal Blue and Green Community Network presenting to the group.

FRENCH LANGUAGE

QUESTIONS

- ❖ Parlez-nous des communautés d'où vous venez / de votre environnement vivant et social ? (Quelques-uns. Rural/urbain, intérieur/côtier, taille, principales préoccupations)
- ❖ Vous engagez-vous dans l'action climatique pour la transition énergétique ? (Initiatives de transport, fermes/installations solaires, campagnes, rénovation de logements, etc) sont de toute façon guidés par l'Objectif de développement durable.
- ❖ En tant que communautés, y a-t-il un potentiel pour partager davantage les uns avec les autres à l'avenir ? *NB:(Qu'est-ce que cela pourrait concerner par exemple les écoles, la côte, les projets énergétiques, la biodiversité, les ODD, etc)

THEMES/DOMAINES D'INTERET

Zones Agricoles

- Impact des infrastructures ; changer le caractère des zones rurales :
 - Dans une commune rurale, le câble traverse 36 fermes, cette commune est préoccupée par la faune et le bétail.
- Préoccupations concernant le maintien du caractère essentiel des zones rurales :
 - Maintenir la rentabilité des exploitations agricoles est un défi
 - Des installations de développement communautaire sont nécessaires – avec les nouveaux développements, des travaux doivent être effectués pour intégrer les nouveaux résidents
 - Défi de l'augmentation rapide des populations dans les petits villages ruraux – c'est en Irlande.
- Actuellement, dans certaines communautés, les gens ne font que dormir là-bas, ce qui signifie qu'ils utilisent simplement la maison comme base et se rendent au travail, potentiellement sans avoir le temps de s'impliquer dans la communauté. Comment trouvez-vous un chemin dans les communautés pour les gens avant que les enfants n'arrivent ? Beaucoup de gens ne s'impliquent qu'une fois que leurs enfants commencent l'école, etc.
- Une énorme infrastructure comme le Celtic a eu un impact négatif sur une région chargée d'histoire en modifiant l'environnement et en créant de nouveaux points de repère tels que des infrastructures électriques, qui ont nui aux caractéristiques traditionnelles et à la personnalité de la région.
- Bien que cela ne soit pas le bienvenu, il est convenu qu'un accord et une collaboration doivent être recherchés entre la communauté et le développeur. (IR)

Engagement communautaire/prise de décision :

- Les itinéraires traversaient directement le village avec des agriculteurs fortement impactés (FR).
- Les politiciens prennent des décisions plutôt que les gens.

- De nombreux habitants s'opposent aux projets énergétiques, mais nous devons prendre des initiatives pour des projets plus écologiques.
- L'impact visuel de l'énergie solaire est un phénomène nouveau et les gens ne sont pas heureux.
- Il y a de la place pour tous ; nous devons éviter les conflits.
- La sécurité énergétique est favorable à l'emploi et aux IDE.

Notre rôle dans l'UE :

- Parfois, nous blâmons l'UE, mais les avantages de l'UE l'emportent sur les défis.
- Nous devrions prendre localement la responsabilité de l'énergie et du changement climatique.
- Nous partageons les mêmes défis, en particulier concernant le changement climatique.
- Plus de réunions et de collaboration comme cet événement seraient les bienvenues. Existe-t-il un financement européen disponible pour renforcer la coopération au sein de la communauté énergétique internationale ?

Obstacles à la coopération :

- La barrière linguistique est un obstacle.
 - Les écoles et les jeunes qui établissent des liens peuvent aider.
 - Irlande a des écoles vertes – y a-t-il un aspect énergétique ?
 - Comment pouvons-nous encourager la coopération entre les jeunes et l'école ?
- Distance
 - Réunions à distance : Zoom par exemple, minimise les distances
- Élections municipales en France en mars prochain ; il pourrait être difficile de procéder à quoi que ce soit avant ces élections.

Histoire

- Avec la langue et la culture celtiques en Bretagne, il y a toujours eu un lien fort entre l'Irlande et la France
- Cela devrait être appuyé.

Approche

- En France, les services publics ne travaillent pas en étroite collaboration avec les communautés

IDÉES

- Produire une étude de cas sur chacune des communautés ; traduire et partager.
- Woodland planting – se produisant en commun français – pourrait-il s'agir d'un projet commun.
- Concentrez-vous sur l'engagement des personnes qui sont nouvelles dans les communautés; les personnes sans enfants; les navetteurs forcés de se rendre dans les communautés rurales – adoptez ce nouveau changement. En reconnaissant ce nouveau regroupement.

- Pourrions-nous avoir un « échange » ciblé ou un forum – commencer un nouveau sous-forum hautement ciblé. Reflétant les nouvelles conditions rurales de l’agriculture + infrastructure énergétique.
- Y a-t-il des supports administratifs/européens pour développer cette interconnexion celtique ?
- Existe-t-il un soutien pour développer cette relation intercommunautaire basée sur l’infrastructure énergétique via les groupes d’action locale (GAL) par exemple, ou à travers les PPN.
- L’agriculture a beaucoup été mentionnée du côté français et irlandais ; pouvons-nous en tirer parti d’une certaine manière – explorer par le biais d’un forum ?
- Le partenariat d’EirGrid avec ‘Lles Ecoles Vertes’ a un thème énergétique. Cela peut intéresser les communautés françaises
 - <https://greenschoolsireland.org/the-programme/themes/energy/>



Group visiting the Celtic Interconnector converter station site in east Cork.

Appendix 1

Workshop plan and participants.

Celtic Communities in Conversation

Facilitated discussion 09.30 am to 12.00 @ Fota Resort Hotel Thursday June 5th, 2025.

Facilitator Dr Maria Power

Participants:

- Jean-Noël Edern, maire de Cléder
- Jacques Pontu, maire de Tréflaouenan
- Jean-Philippe Dufford, maire de Plouzévédé
- Morgane Quentric-Bowman, maire de Ploudiry
- Laurent Le Borgne, maire de Plougar
- Guy Gueguen, maire de Bodilis
- Marie-Claire Hénaff, maire de Saint Vougay
- Cllr Sheila O'Callaghan, Cobh Municipal District
- Cllr Anthony Barry, Cobh Municipal District
- Mary Murphy, Knockraha Community Association
- William Fitzgerald, Knockraha Historical Society
- Anne O'Neill, Killeagh Community Council
- Catherine Foley, Killeagh Community Council
- Fred Whelan-Curtin, Mogeely
- Gráinne Furey, Youghal Blue and Green Community Network.

Rte:

- Bertrand Hevin, Stakeholder Liaison
- Anne-Laure Fontanaud, Communications
- Remi Courtial, Celtic Project Manager
- Sandrine Morassi, Public relations.

EirGrid

- Michelle Walsh
- Ciara Galvin
- Erin Farrell

Facilitators:

- Avril Wilson, EirGrid
- James Claffey, Irish Rural Link

Plan

Time	Task	Who
09.30am	Welcome everyone to this morning's workshop Briefly outline the plan for the morning	Maria Power
09.40	General introduction on behalf of the Eirgrid organisation re Celtic Interconnector project and public engagement	Michelle Walsh
09.55	Presentation by Youghal Blue & Green Community Network – Coastal Community exemplar	Gráinne Furey
	The group was split into two groups for discussion with note taker and facilitator in each.	



Group visiting the Celtic Interconnector converter station site office in east Cork.